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الملخص

تأتي أهمية هذه الدراسة من أهمية ال موضوع »حيث تهدف هذه الدراسة الى تحديد
مفهوم التنمية البشرية المستدامة و قياسها حسب البرنامج الإنمائي للأمم المتحدة
‎(UNDP)‏ و تقديم محة عامة عن واقع التنمية البشرية في الوطن العربي من خلال عرض
أهم المؤشرات الأساسية لدليل التنمية البشرية و التي تقيّم بعض تجارب الدول العربية .

‎كما تهدف هذه الورقة أيضا الى تسليط الضوء على التجربة الماليزية كنموذج ناجح
في النهوض بالاقتصاد الوطني » و ذلك بالتطرق الى المسار التنموي المنتهج من طرف
الحكومة الماليزية و الذي جعلها تحقق قفزة نوعية في مسارها الاقتصادي و تحتل المراتب
الأولى عالميا و تصنف ضمن الدول المتقدمة اقتصاديا.
الكلمات المفتاحية: التنمية البشرية» دليل التنمية البشرية (HDI) » مؤشرات التنمية »
النهوض الاقتصادي.











Abstract

The importance of this study comes from the importance of the subject,
this study aims to determine the concept of sustainable human development
and measurement according to the United Nations Development Program
(UNDP), and to provide an overview of the reality of human development in
the Arab world through the most important basic indicators of the human
development index, which evaluate some Arab states experiences. The paper
aims also to shed light on the Successful Malaysian experience, which leads
the country to achieve a qualitative leap in the economic track, to occupy the
first ranking globally and to classify within the economically developed
States.
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